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مترجمان كشورهاي ديگر علاقه مند به انتشار كتاب هاي شاخص دفاع مقدس 
اشتياق خارجي ها براي خواندن فرهنگ ايثار و پايداري ايراني ها

    احمد محمدتبريزي
اس�تقبال از كتاب ه�اي موف�ق و خواندن�ي ح�وزه 
دف�اع مقدس فرات�ر از مرزه�ا رفته و انتش�اراتي هاي 
كش�ورهاي ديگر بيش�تر از هر زمان ديگري مش�تاق 
ترجمه و انتش�ار اين آثار هس�تند. ايتاليايي ها پس از 
امريكايي ها و روس ها به س�راغ رمان جذاب »س�فر به 
گراي ۲۷۰ درجه« احمد دهقان رفته اند تا در سال آينده 
ميلادي اين كتاب را از سوي انتشارات ميمزيس ايتاليا 
منتش�ر كنند؛ اتفاقي خوب براي ادبيات دفاع مقدس 
كه زمينه ه�اي آش�نايي و نزديكي ملت ه�اي ديگر با 
فرهنگ مقاومت و ايثار مردم اي�ران را فراهم مي كند. 

    رماني ملموس براي خواننده خارجي
به گزارش »جوان«، احمد دهقان كار نگارش »سفر به گراي 
۲7۰ درجه« را با پايان يافت��ن جنگ تحمیلي آغاز كرد كه 
علاوه بر كس��ب جوايز داخلي، به زبان انگلیسي هم ترجمه 
شد و در دانشگاه هاي مختلف امريکا در دسترس قرار گرفت 
و نخس��تین رمان ايراني با موضوع جنگ هشت ساله كه در 
امريکا منتش��ر ش��ده، لقب گرفت. حالا كتاب دهقان براي 
اولین بار در يکي از كشورهاي اروپايي منتشر مي شود. اين 
رمان در سال ۲۰۱5 توانست به عنوان بهترين داستان شرقي، 
جايزه »سرزمین ناشناخته« را در روس��یه از آن خود كند. 
آنچه »سفر به گراي ۲7۰ درجه« را براي خواننده خارجي 
ملموس و خواندني مي كند، بیان شفاف واقعیت ها به دور از 
اغراق گويي است. خواننده داس��تان از يک سو با تصاويري 
هولناك از پیکرهاي مجروحین و شهدا مواجه مي شود و از 
سوي ديگر با ش��خصیت رزمندگان و طرز رفتار آنها در اين 
موقعیت آشنا مي شود. رزمندگان در اين كتاب انسان هايي 
زمیني معرفي مي شوند با تمام ضعف ها و قوت هاي يک انسان 
عادي، انس��ان هايي عادي كه در وقت نیاز كاري غیرعادي 
انجام دادند و با فداكاري كشور را حفظ كردند، اما افرادي را 
هم مي بینیم كه حتي در اين موقعیت به چیزي جز راحتي 

خودشان فکر نمي كنند. 
    تأكيد رهبر انقلاب بر ترجمه آثار دفاع مقدس

رهبر معظم انقلاب از دهه 7۰ تاكن��ون بارها بر ترجمه آثار 
دفاع مقدس تأكی��د كرده اند و در اين م��دت چندين بار از 
سوي مؤسسات و مراكز مختلف ترجمه آثار انجام شده، اما 
ادامه دار نبوده است. گلعلي بابايي، نويسنده و پژوهشگر دفاع 
مقدس درباره ترجمه آثار دفاع مقدس مي گويد: كتاب هاي 
دفاع مقدس در زمینه ترجمه سر و س��امان خوبي ندارند و 
بايد متولي اين حوزه مشخص ش��ود، مثلًا سازمان فرهنگ 

و ارتباطات مي تواند بخش��ي از اين مه��م را به عهده بگیرد 
و كتاب هاي دفاع مقدس را به خارج از كش��ور برساند. تا به 
حال »كوه مرا ص��دا زد« محمدرضا بايرامي به زبان آلماني، 
»شطرنج با ماشین قیامت« حبیب احمدزاده و رمان »فال 
خون« داوود غفارزادگان به زبان انگلیسي در امريکا منتشر 
شده اند و نمونه هاي موفقي از ادبیات دفاع مقدس هستند كه 

خوانندگان خارجي شان را با خود همراه كرده اند. 
    تأثير ۲ چهره در معرفي آثار دفاع مقدس

به خارجي ها
كارولین كراسکري، شرق شناس و محقق دانشگاه يو سي ال 
امريکا و پال اسپراكمن، دانش��یار ادبیات و زبان فارسي در 
دانشگاه راتگرز ايالت نیوجرسي امريکا دو چهره اي هستند 
كه به صورت تخصصي روي ادبیات فارس��ي و كتاب هاي 
دفاع مقدس كار مي كنند و تأثیر بس��زايي در معرفي آثار 
دفاع مقدس به كش��ورهاي ديگر داشته اند. كراسکري كه 
به تازگي  كتاب »من قاتل پسرتان هستم« احمد دهقان را 
به زبان انگلیسي ترجمه كرده، مي گويد: »انگیزه شخصي 
من براي ترجمه ادبیات جنگ آن است كه دنیا به ياد بیاورد 
كه ايران كش��وري با مردمي باش��خصیت، نجیب و عاشق 
صلح اس��ت. جنگ ايران و عراق تنه��ا درگیري مختصري 
میان دو كشور بي اهمیت يا حاصل اختلافات شیعه و سني 
نبود. مردم باي��د به ياد بیاورند كه اي��ن جنگ، يک جنگ 
تحمیلي حاصل از دخالت قدرت هاي بزرگ جهاني در امور 
يک كشور مقتدر با هدف تس��لط بر توازن قدرت در جهان 
بود. اين سیاست همچنان در دنیا ادامه دارد و اشتباه بودن 
آن در حال اثبات شدن است.« اس��پراكمن نیز تا به  حال 
كتاب هاي »اسماعیل« نوشته امیرحسین فردي، »شطرنج 
با ماشین قیامت« نوشته حبیب احمدزاده و »سفر به گراي 
۲7۰ درجه« نوشته احمد دهقان را به زبان انگلیسي ترجمه 

كرده و در حال تکمیل ترجمه »دا« است.

  حامد جوادي
رسانه ملي با وجود رشد ابزارهاي ارتباطي گوناگون همچنان 
مي تواند در جريان برگزاري انتخابات دوازدهم رياست جمهوري 
نقشي اساسي ايفا كند، چرا كه همچنان تنها رسانه اي است كه 
ام��کان اختصاصي مناظ��رات انتخاباتي را به ط��ور انحصاري 
داراس��ت. برنامه هاي ويژه انتخابات ب��راي نامزدها و هواداران 
آنها اهمیت بسیاري دارد و تلويزيون در اين زمینه مسئولیت 

بسیاري بر عهده دارد. 
امسال نیز به روال گذشته تلويزيون برنامه ريزي ويژه اي براي انتخابات 
كرده است كه يکي از آنها گفت وگوي كانديدا با دوربین است. در اين 
برنامه كه تنها نامزد انتخاباتي متکلم وحده اس��ت، فرصت دارد در 
مدت زمان 3۰ دقیقه برنامه هاي انتخابات��ي خود را براي مخاطبان 
بازگو كند. تعداد قس��مت هاي اين برنامه به تعداد كانديداها ارتباط 
دارد و پخ��ش آن در زمان مجاز تبلیغات صورت مي گیرد. مس��تند 
نامزدها برنامه ديگري اس��ت كه آن هم 3۰ دقیقه زم��ان دارد. هر 
كانديدا مي تواند دو مستند 3۰ دقیقه اي بسازد و در اختیار تلويزيون 
براي پخش قرار دهد. هر دو برنامه ياد شده از شبکه يک سیما به روي 
آنتن خواهند رفت البته قسمت دوم مستندها را شبکه ۲ به روي آنتن 
خواهد برد. شبکه 3سیما نیز برنامه گفت وگوي نامزدها با جوانان را 
تدارك ديده است. اين برنامه هر قس��مت 6۰ دقیقه زمان دارد و در 
آن كانديداها با حضور جوانان به سوالات آنها پاسخ مي دهند. شبکه 
4 هم امسال وارد گود انتخاباتي ش��ده و برنامه پاسخ نامزدها به سه 
كارشناس از اين ش��بکه به روي آنتن خواهد رفت. اين برنامه در هر 
قس��مت 6۰ دقیقه زمان دارد و گفت وگوها حول محور برنامه هاي 

اجتماعي، فرهنگي و اقتصادي است. شبکه جام جم هم براي معرفي 
كانديداهاي انتخابات رياس��ت جمهوري به ايرانیان خارج از كشور 
برنامه اي تدارك دي��ده كه گفت وگوي نامزدها ب��ا ايرانیان خارج از 
كشور است. اين برنامه گفت وگو محور در هر قسمت 6۰ دقیقه زمان 
دارد و به معرفي و سیاست هاي كلي نامزدهاي رياست جمهوري براي 
ايرانیان خارج از كش��ور مي پردازد. همچنین شبکه جام جم تکرار 
مستندهاي ويژه نامزدهاي انتخاباتي را روانه آنتن خواهد كرد. اما در 
اين میان مناظره كانديداها با هم از جايگاه ويژه اي برخوردار است و 
بیشترين میزان مخاطب را در میان ساير برنامه ها به خود اختصاص 
داده است و فعلًا شبکه 3براي پخش اين برنامه در نظر گرفته شده 
است. محل برگزاري مناظرات مانند دوره قبلي در استوديو شماره 
۱۱ معاونت سیما خواهد بود. با اين تفاوت كه مركز تولید و فني سیما 
كه عهده دار برگزاري اين برنامه است، از بهمن ماه سال گذشته كار 
نوسازي استوديوهاي ش��ماره ۱۱ و ۱۲ را آغاز كرده و اين استوديو 

مجهز به امکانات HDشده است. 

سيروس الوند: روحاني انتظارات هنرمندان را 
برآورده نكرد

زماني كه آقاي روحاني به رياست جمهوري رسيدند اهالي سينما انتظار داشتند 
مشكلات متعدد هنر هفتم برطرف ش�ود، اما متأسفانه طي تمامي سال هاي 
رياست جمهوري ايشان هيچ اتفاق خاص و مثبتي در سينماي كشور نيفتاد. 
سیروس الوند، كارگردان برجسته سینماي كشور در آستانه برگزاري دوازدهمین 
دوره انتخابات رياست جمهوري گفت: من شخصاً ديگر هیچ انتظاري از مسئولان 
رده بالاي كشور براي رفع مشکلات عديده سینما ندارم، چرا كه به اين باور رسیده ام 
مسئله فرهنگ و هنر جزو دغدغه هاي  اين افراد نیست و نمونه بارز آن هم اين بود كه 
آقاي روحاني طي چهار سال رياست جمهوري اش هیچ يک از انتظارات هنرمندان 
و اهالي سینما را برآورده نکرد. كارگردان فیلم سینمايي »دست هاي آلوده« افزود: 
زماني كه آقاي روحاني به رياست جمهوري رسیدند، اهالي سینما انتظار داشتند 
مشکلات متعدد هنر هفتم برطرف شود، اما متأسفانه طي تمامي سال هاي رياست 
جمهوري ايشان هیچ اتفاق خاص و مثبتي در سینماي كشور نیفتاد و ما به اين نتیجه 
رسیديم كه شايد ايشان مسائل و دغدغه هاي مهم تري از توجه و رسیدگي به حوزه 
فرهنگ و هنر و بالاخص سینما داش��ته اند. الوند سپس با تأكید بر اينکه مشکلات 
معیشتي، سیاس��ي و اقتصادي در تمامي كش��ورهاي دنیا وجود دارد اما مقامات 
عالي رتبه همواره به ح��وزه فرهنگ و هنر توجه ويژه اي دارند، اظهار داش��ت: بنده 
معتقدم رئیس جمهور آينده بايد وزارت ارشاد را تقويت كند. اين وزارتخانه بايد قدرت 
اصلي حوزه فرهنگ و هنر در كشور باشد. ما نیاز به حضور مديران و مسئولاني در اين 
وزارتخانه داريم كه جسور و شجاع باشند و با دغدغه مندي نسبت به حوزه فرهنگ و 
هنر از پروانه هاي ساخت و نمايش كه صادر مي كنند، حمايت نمايند. ما نیاز به حضور 
مسئولاني داريم كه به هیچ شخص و نهاد حقیقي و حقوقي اجازه ندهند تا در امور 

فرهنگي و سینمايي كشور دخالت كند و با وزارت ارشاد به مقابله برخیزد.

جشنواره اي كه هويتش دارد تكه پاره مي شود
فيلم خارجي دانلود كنيم يا جشنواره 

جهاني برويم؟ 
    محسن غلامي )قلعه سيدي(

مهم ترين برندهاي هنري ما در عرصه جهاني مربوط است به سینما؛ 
در اين شکي نیست. البته در ساز و كار سینمايي واقعاً عقب هستیم، 
پس اگر خارجي ها گاه س��ینماي ايراني جماعت را هم مي شناسند، 
به خاطر فیلم ها و تولیداتي  ا س��ت كه توانس��ته از صدقه سري فلان 
كارگردان، در برخي جشنواره هاي خارجي صدا كند. وگرنه امکانات، 
تبلیغ  كردن ها به ويژه كیفیت جشنواره هايمان صرفاً مصرف داخلي 
دارند. تمام اين سر و صداهايي كه حتي از جش��نواره فجر نیز بلند 
مي شود، نهايتاً مختص است به س��الن هاي تهران و محدوده زماني 
بهمن ماه. وگرنه با اين همه س��الن بدتركیب و بي كیفیت خصوصاً 
در شهرس��تان، هنوز هم نمي شود گفت س��ینما براي ملت ما  آش 
دهن سوزي اس��ت! مردمي كه نهايتاً س��الي يکي، دو بار مي روند تا 
فیلمي روي پرده ببیند. بقیه هم منتظر شبکه نمايش خانگي و دانلود 
از اينترنت و اينها هس��تند. البته يکي، دو جشنواره مطرح خارجي 
داريم مثل فس��تیوال فیلم كوتاه تهران ولي بقیه از بودن، تنها خرج  

كردن و بريز و بپاشش را بلد هستند. 
البته قطعاً برپايي امثال جشنواره فجر به عنوان دورهمي خوش تركیب 
و رقابت داخلي فیلمسازها ابداً بد نیست. نباشد كه كلاه سینماي ما 
پس معركه است، اما زيرساختش چه؟ صرفاً برپا كردن كه دردي را 
دوا نمي كند. باز هم بخش داخلي اش برو و بیايي دارد چه براي خود 

فیلمساز، چه بیلان كاري آقاي مدير و حتي مخاطب فیلم بین. 
     بودجه و ولخرجي اش فقط خارجي است

اما در مورد جش��نواره فجر، با اين زيرس��اخت حداقل��ي و تقلید از 
فس��تیوال هاي خارجي كه نمي ش��ود با آن ادعاي سینماي جهاني 
و اين تعابیر را داش��ت. خصوصاً اينکه در اين دو، س��ه سال، بخش 
بین المللش را هم جدا كرده اند؛ نمي دانم چرا؟ تا قبل از سال 94 هر 
دو بخش داخلي و بین الملل جشنواره فیلم فجر را همزمان بهمن ماه 
برگزار مي كردند بدون اينکه ذره اي بازخورد در خارج از مرز داشته 
باشد. بايد قبول كرد كه همه چیزش صوري و الکي بود. نه بازاري نه 
مهمان آنچناني و برنامه خاصي. اسمش فقط جهاني بود بدون هیچ 
چارچوبي.  قطعاً به خاطر الکي برگزار كردن بود كه اين س��ه سال، 
بخش بین الملل را جدا كرده اند و به ارديبهشت برده اند البته با كلي 
ادعا و منم منم كردن! ولي با دودو تا، چهار تا كردن س��اده، مي شود 
فهمید كه واقعاً هیچ تأثیري در  اين چند سال براي سینماي داخل 
نداشته، خصوصاً در بحث تبلیغ كه اساس سینماست. مطمئناً كسي 
مخالف بین المللي برگزار كردنش نیست، ولي نه اينکه بدون برنامه 
و كار تبلیغاتي، فقط به جدايي اش، فکر كنیم و الکي هم اسم جهاني 

به ماجرا بدهیم. 
    در اسمش دعواست چه رسد به بودن يا نبودنش

جشنواره اي كه حتي همین الان هم كس��ي خبر ندارد كه مشغول 
برگزاري  است؛ واقعاً در بعد جهاني، چه ادعايي مي تواند داشته باشد؟ 
اصل قضیه و اينکه به فکر سینماي بین الملل هم باشیم قطعاً درست 
است؛ درد ولي در شیوه اجراست. وقتي در اسمش دعوا داريم، واي به 

محتوا و ساختار تشکیلاتي اش كه هزارتا موافق و مخالف دارد. 
دلیلش هم مشخص است چون همه چیز برمي گردد به فکر سیاسي 
مسئولان سینمايي و دم و دس��تک دولتي ها. هر مديري كه مي آيد 
بدون فکر، برنامه مي چیند، فستیوال به راه مي اندازد، كلي هم به به 
و چه چه مي كند، اما با روي كار آمدن مديريت جديد، كلهم همه را 

جمع مي كنند. به همین راحتي!
جرياني كه طي چند روز اخی��ر زمزمه هايي مبني بر تركیب مجدد 
بخش داخلي و بین الملل جشنواره فجر شنیده مي شود، چرا؟ لابد 
متوجه خرج هاي میلیاردي پوچ براي میهمانان درجه س��وم برخي 
كشورها و آمدنشان به ايران شده اند، وگرنه خیلي از فیلم هاي فعلي 
همین جش��نواره به اصطلاح جهاني فجر را مي شود از اينترنت هم 
دانلود كرد. وقتي يک دوره را با يک میلیارد صرفه جويي، نسبت به 
دوره قبلش برگزار كرده اند؛ مي شود به بخوربخورهايي كه اين وسط 
شده راحت پي برد. وقتي رويدادي اينچنین اساسنامه نداشته باشد 
و همه  چیزش روي هوا و طبق تصمیمات شخصي، برپا شود آخرش 
مي شود تعطیلي. چه بسا جشنواره اي كه اگر بخواهد همین طور پیش 

برود، چند سالي بیشتر دوام نمي آورد و مي رود پي كارش. 
    فعلًا كه خبري از آن درج نمي شود

برند جشنواره فیلم فجر داخلي  است؛ ايرادي هم ندارد. اگر هم به 
فکر بخش بین الملل آن هستند چه بهتر اينکه به رسم اكثريت 
جشنواره هاي دنیا، تركیبي برگزار شود. لااقل اول به فکر برگزاري 
خوش س��یما و بعد تبلیغات آنچناني برايش باش��یم. ما كه فعلًا 
چیزي از اين رويداد فجر جهاني روي خ��ط خبري خبرگزاري 

ديگر كشورها نمي بینیم. 
چکیده كلام اينکه، اساس بین المللي كردن جشنواره سینمايي فجر 
را نمي شود منکر ش��د، اما نه اينکه صرفاً در چند واژه لاتین خلاصه 
شود. جشنواره اي كه بخواهد هر بخش��ي از آن در يک سر شهر برپا 
شود و دوباره مجیزگويي از يکسري فیلمساز كهنه داخلي باشد، آخر 
و عاقبتي واقعاً ندارد؟ با چند تا ورك شاپ و سمینار و هفته فیلم براي 

اين و آن كشور راه انداختن، جهاني مي شود؟
به ويژه اينکه از نظر جذب مخاطب داخلي هم ناموفق بوده؛ شايد براي 
همین است كه هرچه فیلم راه  نیافته به جشنواره فجر بهمن ماه بوده را 

وارد رقابت مي كنند، اما همچنان اوضاع گويا بر وفق مراد نیست. 

 برنامه مناظرات و تبليغات رياست جمهوري 
در تلويزيون اعلام شد

    فرزين ماندگار
ناس�زاگوهايي كه وقت و پول كافي براي س�رک كشيدن به 
همه جاي فضاي مجازي دارند، اين روزها بيش از پيش فعال 
ش�ده اند تا به زعم خود هر صداي مخالف�ي را در نطفه خفه 
كنند. اي�ن افراد پس از فحاش�ي هاي مج�ازي عليه مهران 
مديري به بهانه بيان مشكلات اقتصادي اين بار به ناسزاگويي 
عليه س�ازندگان مجموعه ديري�ن ديرين مأمور ش�ده اند. 
متهم كردن عوام��ل ديرين ديرين به خودفروش��ي يکي از اين 
نمونه هاست كه البته پیش از همه خط آن را كانال روزنامه ايران، 
ارگان دولت يازدهم كلید زد؛ كانالي كه خوراك رسانه اي عمده اي 
براي محافل رسانه اي ضدانقلاب محسوب مي شود. كانال روزنامه 
ايران، با ابراز نارضايتي از انیمیشن هاي اخیر ديرين ديرين، تیتر 

عجیبي زده بود: »ديرين ديرين ها به چه بهايي خريده شدند!«
اين اتهام زني با واكن��ش تهیه كننده اثر مواجه ش��د و در قالب 
يادداش��تي نوش��ت: صرفاً جهت اس��تحضار مخاطب��ان خوب 

ديرين ديرين به چند نکته اشاره مي كنم. ديرين ديرين يک رسانه 
مردمي است كه حرف دل مردم ايران را در قالب انیمیشن هاي 
كوتاه يک دقیقه اي طن��ز بیان مي كند. اين مجموعه از س��وي 
شركت دانش بنیان »نسل انديشه سبز« ساخته مي شود و به رغم 
تعاملات و همکاري هاي بسیار خوب با معاونت علمي  - فناوري 
رياست  جمهوري، تاكنون يک  ريال كمک بلاعوض يا يک ريال 

وام  كم بهره، از اين معاونت دريافت نکرده است!
با توجه به  مش��کل بزرگ بیکاري جوانان، »نسل انديشه سبز« 
حسب وظیفه، اكنون ديرين ديرين رس��انه  بزرگي است كه با 
ضريب نفوذ بیش از 7۰ درصد در كش��ور، هر آيتم  آن  از سوي 
بیش از 7 میلیون  نفر، در فضاي مجازي ديده مي شود. همانگونه 
كه در ابتداي سال وعده داديم، امسال  مجموعه انیمیشن هاي 
ديرين ديرين با موضوع انتخابات را مي سازيم. در اين انیمیشن ها 
به صورت مطلق  له يا علیه يک نامزد حرف نمي زنیم، بلکه به نقد 
رفتار اش��تباه مي پردازيم، فارغ از اينکه اين رفتار از چه فردي 

سر زده  باشد. 
تهیه كننده اي��ن مجموعه مي افزاي��د: در پايان  هر انیمیش��ن 
انتقادي نیز، نظرسنجي عمومي قرار دارد و میزان رضايت  بالاي 
9۰ درصدي مخاطبان، نشانگر آن است كه در بیان حرف دل مردم 
در قالب انیمیشن هاي ديرين ديرين، موفق بوده ايم. هرچند به 
تناسب موضوع، يک گروه سیاسي اعم از اصولگرا يا اصلاح طلب، 
از ما آزرده خاطر ش��ده باشد! در پاس��خ روزنامه ايران كه حرف 
دل مردم را برنتابیده اس��ت، مي گويیم: ديرين ديرين فروش��ي 

نیست چون قبلًا فروخته شده... به مردم  ايران !

رسانه دولت عوامل»ديرين ديرين« را متهم به خودفروشي كرد
پس از مهران مديري نوبت به »ديرين ديرين« رسيد

    جواد محرمي 
رضا رسولي، دانشجوي دكتراي حقوق عمومي 
و همچنين مدرس دانشگاه اس�ت. تا به حال از 
او 1۲ عنوان كتاب از جمله هن�ر براي حقيقت، 
سفربه سلامت، زندگينامه شهيد صيادشيرازي 
و زندگينامه شهيد قاضي طباطبايي منتشر شده 
است. آخرين اثر اين نويسنده رماني به نام »سه 
راه گردون« اس�ت كه با رويكردي اجتماعي به 
رشته تحرير درآمده است. گفت و گوي »جوان« با 
اين نويسنده و فعال فرهنگي پيش روي شماست. 
جرقه اوليه براي نوش�تن رمان سه راه 

گردون چگونه در ذهن شما زده شد؟ 
دغدغه عدالت اجتماعي باعث شد به سمت نوشتن اين 
رمان بروم. معتقدم عدالت اجتماعي با مسائلي چون 
اقتصاد مقاومتي و سبک زندگي رابطه مستقیم دارد. 
در واقع كاستي هايي كه در نظام هاي اداري، اقتصادي 
و اجتماعي ايران وجود دارد، ريش��ه فرهنگي دارد و 
معتقدم هنر و ادبی��ات مي توانند براي رفع آفت هاي 
جامعه مؤثر واقع ش��وند. از نظر من عدالت بايد اوج 

آرمان نظام ديني و آيیني و اعتقادي ما باشد. 
آيا اساساً كاراكترها به گونه اي هستند 
كه مخاط�ب رمان آنه�ا را الگوي خود 

قرار بدهد؟ 
كاراكترها بعضاً يا در تقابل با عدالت يا در خدمت 
عدالت هس��تند و بر پايه كنش ه��ا و واكنش هاي 
داستاني بر اين محور مواجهند. تلاش من اين بود 
كه همه شخصیت ها به چشم بیايند و مخاطب با آنها 
ارتباط برقرار كند. حتي كاراكتري مانند شیدايي. 
نکته اي كه به آن دقت كردم اين بود كه شخصیت 
اصلي را بلامنازع نسازم. در واقع قصدم اين نبود كه 
قهرمان خلق كنم. دوست داشتم شخصیت محوري 

داستان آدمي معمولي باشد. 
فكر نمي كنيد ادبيات داستاني ايران به 
خصوص در بخش اجتماعي آن از فقر 

قهرمان رنج مي برد؟ 
معتقدم ادبیات اجتماع��ي به دلی��ل ابتنايي كه بر 
واقع گراي��ي دارد، نمي تواند بر قهرمان س��ازي تکیه 
كند، چون اصولاً شخصیت هاي اجتماعي تركیبي از 
ضعف، قدرت، خوبي و بدي هستند. در سه راه گردون 
شخصیت كیان يک فعال رسانه اي است كه به گونه اي 
پردازش شده كه همه توانايي ها دغدغه هاي جامعه را 

لمس كند. او نمي تواند داراي نقاط ضعف نباشد. 
البته منظور از قهرمان، معصوم نيست. 
در واقع كسي اس�ت كه با همه نقاط و 
ضعف و قوتي كه دارد اهل مبارزه است 

و به راحتي تسليم مشكلات نمي شود، 
حتي اگر در هدف نهايي اش شكست 
هم بخورد. معمولاً مخاطب با آدم هاي 
مبارز و مقاوم همذات پنداري مي كند. 
بله همین طور اس��ت. اين مبارزه در كت��اب به دلیل 
چالش هايي كه مقاب��ل كاراكترها برقرار مي ش��ود، 
همواره وجود دارد. موافقم كه جامعه امروز ما به قهرمان 
و اسطوره نیاز دارد كه به عنوان سمبل و الگو براي نسل 
جوان مطرح شود، ولي به اين هم معتقدم كه اعتماد به 

نفس بي مورد و بیجا مي تواند آسیب رسان باشد. 
يعن�ي ش�خصيت هاي مثب�ت آنقدر 
جذاب هس�تند كه مخاطب بايد با آن 

همذات پنداري كند؟ 
بله همین طور است. خلق شخصیت ها با غصه ها 
و دغدغه هاي فردي توأم اس��ت و چون مبتني بر 
اتفاقات و ماجراهاي روز اس��ت حس نزديکي به 

شخصیت ها وجود دارد. 
سرنوش�ت ش�خصيت اصلي ب�ه نظر 
خودتان به گونه اي اس�ت كه خواننده 
در انتظار فهمي�دن سرنوش�ت او در 

انتها باشد؟ 
»سه راه گردون« يک تريلوژي يا سه گانه است. يعني 
جلد يک آن در جلد دوم و سوم ادامه پیدا مي كند. 
بنابراين مخاطب بايد منتظر باش��د تا در جلد سوم 

سرنوشت نهايي شخصیت اصلي روشن شود. 
از آنجا كه رمان شما از عنصر قهرمان به 
آن معنايي كه مي فرماييد بهره نمي برد، 
فكر مي كنيد جذابيت رمان بيشتر بر 

چه وجهي سنگيني مي كند؟ 
در داستان ما پیچیدگي هاي داستاني، گره افکني 
و گره گش��ايي هايي وجود دارد كه مخاطب را تا 
حدي غافلگیر و بهت زده مي كند؛ غافلگیري هايي 
كه شايد به مخیله خواننده هم خطور نکند و اين 
جنبه اي اس��ت كه نقطه ثقل جذابیت داستاني 

راه گردون را تشکیل مي دهد.  سه 
ش�خصيت هاي داس�تاني رمان شما 
چقدر به لحاظ برجستگي هاي مثبت 
مورد توجه هس�تند. در واقع خوب ها 

بيشتر به چشم مي آيند يا بدها؟ 
در بستري كه ما شالوده داستان را بر آن ريخته ايم 
تقابل حق و باطل مورد نظر بوده اس��ت. آدم ها با 
عمل و رفتار و از كانال اتفاقاتي كه برايش��ان رقم 
مي خورد، جنبه هاي ناپیداي درون شان عیان تر 
مي ش��ود و يک گام به پیش مي رون��د. آدم هاي 

داستان بر اين اساس بیشتر خاكستري هستند. 

س�ه راه گ�ردون را ب�ه نوع�ي و از 
منظ�ري مي توان يک اث�ر به اصطلاح 

ضدروشنفكري قلمداد كرد؟ 
من اين اثر را به نیت تقابل با نگاه رايج روشنفکري 
ننوش��تم. البته ب��ه اين قائل هس��تم ك��ه جريان 
روش��نفکري در جامعه ما س��ال هاي متمادي جز 
موارد خاص در رفتار، موضع گیري ها و اعمال خود 
با نیازها و واقعیت هاي جامعه همراه نبوده و س��از 
خودش را زده است. گرايش��ات روشنفکران ما غیر 
از انطباق نداشتن با دغدغه هاي جامعه الزاماً به درد 
محافل، احزاب و جريان هاي خاص سیاسي اجتماعي 
مي خورد كه با توسل به آنها هويتي براي خود بسازند. 
براي همین مي بینید روشنفکران همواره در مواجهه 
با طرح موضوعاتي چون س��بک زندگ��ي يا اقتصاد 
مقاومتي و حتي عدال��ت منفعلانه عمل مي كنند و 
بیش از اينکه راهکار ارائه بدهند و افق مشخص كنند، 

درگیر نق زدن و در خلسه فرو رفتن هستند. 
شما در رمان س�ه راه گردون به طرح 
آفات، معضلات و كاس�تي هاي جامعه 
مبادرت كرديد. چه تفاوتي در رويكرد 
شما وجود دارد كه كسي اثر شما را به 

سياه نمايي متهم نمي كند. 
اول اينکه ش��خصاً معتقد نیس��تم جامعه ما سیاه 
است. يعني اينطوري نمي بینم. بیشتر سیاه و سفید 
مي بینم. خیلي آرماني هم نمي بینم. آدم ها را روي 
زمین مي بینم. براي همین نخواستم جامعه را تیره 
و تار نشان بدهم، ضمن اينکه ضعف ها را هم انکار 
نکردم. نکته ديگر اينک��ه در كنار اش��اره به نقاط 
ضعف و كاس��تي ها امید را هم زنده نگه داش��ته ام. 
اين امیدواري به نظرم بیش��تر در جلد دوم و سوم 
خود را نش��ان خواهد داد. اعتقادات ما اساساً اجازه 
نمي دهد كه درهاي امید را روي جامعه بسته ببینیم. 
عدالت جويي با همه مصائب و زحماتي كه دارد حتماً 

به عاقبتي روشن منتهي خواهد شد. 
مي توان رمان سه راه گردون را منطبق 

بر گفتمان انقلاب اسلامي دانست؟ 
بله همین طور است. همه شوق و نگاه من در خلق 
اين رمان راهبرد اصلي نظام اسلامي يعني عدالت 
است. گام برداشتن در اين مسیر را مقدمه عدالت 
فراگیر جهاني مي دانم ك��ه طلیعه دل انگیز آن در 
حکومت مهدوي)عج( تجلي پیدا خواهد كرد. از اين 
منظر معتقدم سه راه گردون در راستاي گفتمان 
اصیل انقلاب اس��لامي و تقويت راهبرد فرهنگي 

نظام اسلامي به رشته تحرير درآمده است. 
موضوع سبک زندگي ايراني- اسلامي 

چقدر در رمان شما پررنگ است؟ 
معتقدم آمیختگي سبک زندگي با مشکلات و معضلات 
غیرقابل انکار است. خیلي سعي كردم با در كنار هم 
قرار دادن سلسله روايت هاي داستاني و تصمیم گیري 

آدم ها از دل داستان ها به اين مسئله بپردازم. 
نسبت سه راه گردون با اقتصاد مقاومتي 

چقدر است؟ 
 نسبت اين كتاب با اقتصاد مقاومتي بدين گونه است 
كه زمینه س��ازي براي تحقق اقتص��اد مقاومتي در 
آن مورد توجه قرار گرفته اس��ت. به اين معني كه با 
روايت داستاني عدالت خواهانه و مبارزه با معضلات 
اقتصادي مثل پديده آقازاده ها و رانت خواري، تلاش 
مي كند در مسیر محقق شدن اقتصاد مقاومتي پیش 
برود. با اينکه اين كتاب در سال 95 منتشر شده، اما 

تناسب جدي و نزديکي با نامگذاري امسال دارد.

    خبر

    یادداشت

حكمت 3۲4  

ِ فِ�ی الخَْلَ�وَاتِ فَإِنَّ   اتَّقُ�وا مَعَاصِيَ اللَّ

اهِدَ هُوَ الحَْاكِمُ.  الشَّ

 از نافرمانى خدا در خلوت ها بپرهیزيد، زيرا 

همان كه گواه است، داورى مى كند. 

خالق رمان در گفت و گو با »جوان«:

 »سه راه گردون« 
منطبق بر گفتمان انقلاب اسلامی است


